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Vilkaviškietis, vaizduojamosios liaudies 
dailės meistras, medžio drožėjas 
Zenonas Skinkys per Tris karalius į 
namus parvežė Lietuvos nacionalinio 
kultūros centro įsteigtą svarbiausią 
šalies tautodailininkų - iškilių liaudies 
dailės kūrinių autorių įvertinimą - „Aukso 
vainiko“ apdovanojimą. Tai aukščiausias 
vilkaviškiečio įvertinimas iš anksčiau 
jau pelnytų. Konkursui menininkas 
pristatė tautiniais drabužiais aprengtas 
penkių šventųjų mergelių skulptūras. 
Liaudies meno sintezė su liturgija ciklui 
suteikė išskirtinumo ir žmogiškumo. 
Tokią išraiškos formą drožėjas pasirinko 
ne iš karto, o po ilgų svarstymų. Su 
menininku kalbėjomės, iš kokių šaltinių 
plaukia jo kūryba. Kalbėjomės apie 
Lietuvą, lietuvius, apie liūdniausią 
Tautos istorijos temą - emigraciją.

- Kaip pasirinkote šią netipišką išraiš-
kos formą? - klausėme Zenono SKINKIO.

- Gal čia tokio didelio išskirtinumo ir nė-
ra. Kiekvieną šventąją aprengiau vieno iš 
mūsų kraštų tautiniais drabužiais. Buvau nu-
matęs aprengti šventąsias liturginiais dra-
bužiais. Pirmąją sukūriau šv.Ceciliją, bet 
man visai nepatiko jos blankūs rūbai. Perkė-
liau šventąją į savo galeriją, ten ji ir stovi, 
niekam nerodau. Apsidžiaugiau galvon atė-
jusia mintimi šventąsias sulietuvinti. Yra 
šv.Ona, šv.Barbora, šv.Cecilija, šv.Agota ir 
šv.Uršulė. Barborą aprengiau Klaipėdos 
krašto rūbais. Avys, ožkos Barborą supa dėl 
to, kad ji Lietuvoje laikoma gyvulių globėja. 
Žalioji šakelė vienoje rankoje - kankinės 
ženk las. Liturgijoje Barbora vaizduojama su 
kalaviju, bet kalavijas yra kankinimo įrankis, 
todėl jį atmečiau ir lietuviškajai šventajai į 
ranką įdaviau bokštą. Barboros tėvas, suži-
nojęs, kad ji perėjo į krikščionybę, uždarė 
mergelę į bokštą. Bokšte buvo du langai, bet 
šventoji paprašė iškirsti trečią, simbolizuo-
jantį šv.Trejybę. Man bokštas primena regio-
nui būdingą simbolį - švyturį. Cecilija - mu-
zikantų, dainininkų, chorų globėja. Ją pavaiz-
davau su kanklėmis. Iš senos dzūkės kažka-
da esu girdėjęs, esą Dzūkijoje retai kas dera, 
todėl dzūkams lieka tik šokti ir dainuoti. 
šv.Agota, laikanti duoną, atstovauja derlingai 
Aukštaitijai. Aukštaitiški tautiniai rūbai man 
visada asocijavosi su duona. Šv.Onai patikė-
jau Suvalkiją. Liturgijoje šv.Ona vaizduojama 
laikanti ant rankų švč.Mergelę Mariją ir ją 
mokanti, todėl vienoje jos rankoje kūdikis, 
kitoje - knyga. Oninės Lietuvoje nuo seno-
vės laikomos rugiapjūtės pabaigtuvėmis, tad 
žmones, supančius šventąją, papuošiau vai-
nikais. Nesusilaikiau nepasodinęs vyšnios. 
Kaip gi suvalkietė be vyšnios? Penktąją - 
šv.Uršulę, kankinių globėją, aprengiau Že-
maitijos krašto tautiniais drabužiais. Bažny-
tiniuose raštuose jos globotinės - kankinės, 
o aš savo kankinius sužmoginau. Tai gali 
būti sukilimuose, kalėjimuose nukankinti 
tremtiniai ir knygnešiai.

- Jūsų skulptūros išskirstytos po vie-
ną netektų prasmės. Ar jau esate nu-
matęs, kokia vieta šiai kompozicijai bū-
tų tinkamiausia?

- Taip, jos neišskiriamos. Tokiu tikslu 
ir buvo sukurtos. Kalbant apie tinkamiau-
sią joms vietą, dar nesu apsisprendęs. Kal-
bėjausi su vienu iš muziejų. Dvasiškiai to-
kios meno formos nepriims. Vienas dvasi-
ninkas mane patikino, kad pagal bažnyčios 
kanonus mano darbai bažnyčiai nepriimti-
ni. Per žmogiški, per liaudiški. Negalėčiau 
pasakyti, kokiam žanrui mano paveikslai 
atstovauja. Yra drožybos, yra tapybos. Idė-
ja paimta iš senosios lietuviškos medžio 

grafikos. Esu anksčiau viską po truputį da-
ręs. Jeigu nori kažką daryti, reikia domėtis 
ir mokytis.

- Anksčiau kurdavote nuostabius an-
gelus, kurių noriai įsigydavo  žmonės, 
įvairios valstybinės ir visuomeninės or-
ganizacijos jūsų angelus teikdavo kaip 
nominacijas šviesuoliams, geradariams. 
Ar dabar angelus dar drožinėjate?

- Angelai - jau praeitis. Pirmi mano dar-
bai buvo paukščiai, angelai - po jų. Yra bu-
vę visokių etapų. Statistika nelabai užsii-
mu. Mano kūrybinis kelias prasidėjo nuo 
meninio apipavidalintojo kultūros namuo-
se. Vėliau norėjosi 
kažko daugiau. Tru-
putį tapiau, buvo 
grafikos laikotarpis. 
Drožybos žanrą pra-
dėjau atsitiktinai, 
todėl nepykstu, kai 
mane pavadina sa-
vamoksliu. Taip net 
geriau, neįpareigoja niekuo sekti. Nieko 
nedarau novatoriško, modernaus, visos 
idėjos plaukia iš lietuvių liaudies motyvų. 
Valstietiška tema man artimiausia, labiau 
ją pažįstu. Nepriklausau jokiai menininkų 
asociacijai. Jeigu dirbu, mėgstu vienas iš 
proto eiti. (Šypsosi).

- Ar jūsų darbus suprastų kitų šalių 
meno mylėtojai?

- Ką aš galiu pasakyti? Niekada užsienie-
čiams nieko nesu siūlęs. Tikriausiai jiems 
tai nieko nesakytų, nes jie nesupranta mūsų 
liaudies kūrybos. „Aukso vainiko“ regioni-
niuose turuose anksčiau ne kartą esu daly-
vavęs. Dalyvavau dėl to, kad buvau padaręs 
daug darbų. Net ir velnių kolekciją anksčiau 
esu sukūręs. Tartis su kuo nors man nėra 
reikalo. Pagrindinis mano sufleris - liaudies 
kūryba, tautosaka, mitologija, liaudies dva-
sia. Vienu metu dariau skulptūras iš ąžuolo. 
Padariau vieną legendine tema žmogui nuo 

Klaipėdos. Skolingas jis neliko, keisčiausia, 
kad skulptūra tebestovi mano kieme. Prašė 
palaikyti, kol parengs vietą sodyboje, o pas-
kui - dingo.

- Ar galėtų žmonės išgyventi be me-
no? O iš kūrybos menininkai apskritai 
gali išgyventi?

- Be meno aš tikrai negalėčiau. Yra žmo-
nių, kurie myli vienokią ar kitokią meno rū-
šį. Tokių, kuriems niekas neįdomu, manau, 
mažai. Mylėti meną, grožį - tokia žmogaus 
prigimtis. Gal tik supratimas apie meną nė-
ra universalus. Klausiate, ar gali menininkas 
iš kūrybos išgyventi? Lietuvoje, vargiai. Už-

darbis iš kūrybos 
yra tik durstymas 
nuo galo prie galo. 
Mano gyvenime ki-
taip jau nebus. Apie 
kokius nors išvažia-
vimus į užsienį ne-
gali būti nė kalbos. 
Jeigu išvažiuosi, 

teks dirbti kitą darbą ir kūrybą pamiršti. Lie-
tuvoje visiems menininkams nelengva, bet 
taikstytis prie tradicinių skonių - ne man. 
Pagaliau, tokiems darbams ir pirkėjas turi 
būti specifinis. Kartais važiuodamas į krašto 
muges, nusiveždavau keletą didesnių darbų 
ir surengdavau parodą. Parodų anksčiau 
rengdavau nemažai. Parodas reikia planuoti, 
tartis vos ne prieš metus, turėti daug darbų. 
Šiuo, man dvasiškai sunkiu, laikotarpiu ne 
visada iki kūrybos. Žinau, kad yra kažkokios 
stipendijos, bet aš jomis nesidomiu, nieko 
neprašau. Moku savo darbą dirbti, ir dirbu. 
O kaip kas vertina, kiekvieno reikalas. Nesu 
iš tų, kurie visur lenda, kažko ieško. Arti-
miausias numatytas mano susitikimas su 
gerbėjais - Liaudies dainų šventės dienomis 
rengiamoje tradicinėje liaudies meno paro-
doje. Gal iki to laiko spėsiu užbaigti subran-
dintą Užgavėnių temą. Didžiausias mano 
poreikis - ne uždarbis, o kad galėčiau atsi-
sėsti ir dirbti dirbti.

- Ką jums reiškia Lietuva?
- Lietuva yra mano namai, čia aš gyvenu. 

Labiausiai traukia gimtasis, jau dingęs Star-
kų kaimas. Kas nenorėtų sugrįžti į gimtuo-
sius namus, pavaikščioti takais, kuriais basas 
bėgiojo? Man nebėra kur grįžti. Baisiai at-
rodė, kai „stalinecai“ gimtąjį kaimą niokojo. 
Išpjovė alksnynus netoli sodybos, nusausino 
pelkę. Vienas pirmųjų mano paveikslų - gim-
tasis vienkiemis. Su visais pastatais, gyvu-
lėliais, tėvų portretais. Kompozicijos ašis - 
medis, o medyje - gandralizdis. Ir dabar tas 
medis tebestovi. Kitas kaimo sodybas irgi 
palaidojo. Jų buvimo vietą taip pat primena 
medžiai. Sąlyginai išlikusi pirmoji mokykla. 
Kai kaimo nebeliko, prie buvusios mokyklos 
prikalė lentelę - kultūros paveldo objektas. 
Nėra tik kam tuo objektu rūpintis. Niokoja-
mas ir siaubiamas kol kas tebestovi.

- Lietuva ne tik jūsų namai. Lietu-
va - visų lietuvių namai. Bet žmonės ją 
palieka ir išvažiuoja. Ne vienas - visam 
laikui.

- Neteisiu jų... Tokiuose mažuose rajo-
nuose, kaip Vilkaviškis, labai sunku žmogui 
išgyventi. Žmogus nori ne tik durstyti galus, 
bet nori kažko truputį daugiau. O taip nėra. 
Iš ko pragyventi, tarkime, Vištytyje, Kybar-
tuose? Darbo - jokio. Į Kauną neprivažinėsi. 
Tai kas lieka? Man nėra taip sunku, didelių 
poreikių nebeturiu. Kokia prasmė, jeigu tu-
rėsi visko dideles krūvas. Kuo daugiau turi, 
tuo daugiau nori, kol tampi priklausomas nuo 
daiktų, lyg alkoholikas nuo alkoholio. Aš nie-
kada negalvojau, kad Lietuvoje yra nepake-
liama blogai, kad lietuviai blogi žmonės. Lie-
tuviai pagal savo dvasią yra labai širdingi. 
Kartais gal kuklumo daugiau reikėtų. Gana 
uždari. Svetimiems sielos neatvers. Sveti-
mus ir nedraugus atpažįsta iš tolo, o sveti-
mieji pajunta tą atmetimą. Jeigu būtų nuo-
širdžiai priimti tie vadinamieji emigrantai, 
manot, jų nebūtų privažiavę ir naudojęsi mū-
sų gerumu. Neatvažiavo, nes visko norėjo 
veltui. Įtariu, kad tų problemas keliančių ki-
tataučių nenori niekas - nei vokiečiai, nei 
prancūzai. Tik apsimesdami lojaliais Euro-
pos Sąjungai patys jų prisileido. Pabandyki-
me mes, nuvažiavę į arabų kraštus, elgtis 
taip, kaip jie čia elgiasi. Ten, kur gimei, ten 
ir turi gyventi, o nesiblaškyti po pasaulį 
leng vo gyvenimo ieškodamas. Mūsų žmonės 
išvažiavo svetur ne lengvos duonos. Jie ten 
aria kaip juodnugariai. Daugelis nori grįžti 
ir grįžta, susikuria kokį versliuką, aš ir pats 
tokių pažįstu. Grįžo, pradėjo galvoti name-
lius statyti. Pagyveno metus, pusantrų, ma-
to, kad žlugs, tad susikrovė lagaminus ir iš-
važiavo atgal. Apie tokius dalykus reikėjo 
galvoti prieš kokius dvidešimt metų, kai pra-
sidėjo išvažinėjimai. Reikėjo kažką keisti 
valstybinėje politikoje. Dabar jau vėlu. Su-
dėtinga būtų suvaldyti šį procesą. Pas kiek-
vieną poreikių skalė skirtinga. Gal kokiame 
Vilkaviškyje tūkstantis eurų yra dideli pini-
gai, bet Vilniuje, Kaune, vaikus auginan-
tiems, tūkstantis - niekas. Nekeista, kad to-
kiomis sąlygomis ekonominis faktorius nu-
svėrė patriotizmą.

- Ar turite mokinių? Ar atsiras kam 
kūrybinę patirtį perduoti?

- Turbūt, neatsiras. Prieš kiek laiko tu-
rėjau mokinukų, bet mūsų keliai išsiskyrė. 
Negaliu sakyti, kad tai jų kaltė. Problema, 
matyt, slypi manyje. Neturiu gebėjimo kitus 
mokinti. Tam reikia potraukio. Aš pats, vis-
ką iš savęs išmokęs ir dar iki galo neišmo-
kęs, tokio jausmo neturiu. Gal taip ir ge-
riausia...

Kalbino Dalia BYČIENĖ

Menas, trykštantis iš Tautos versmių

 �Zenonas Skinkys prie savo sulietuvintų šventųjų
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 � Žmogus nori ne tik 
durstyti galus, bet 
nori kažko truputį 
daugiau. O taip nėra



klausant, netyčia. O paskui jau pats 
bylos tyrimas pagal tuos pokalbius 
yra tų pokalbių įforminimas, o ne 
giluminė analizė. Tam, kad susigau-
dytume e.sveikatos sistemoje, reikia 
pasukti galvą. Kai mes kalbame apie 
ne vienodus kriterijus, vertinimus, 
pavyzdžiui, byla dėl butelio nueina 
į teismą, o ta, kur milijonai - nenu-
eina. Mes visą laiką ieškome kaž-
kokių paslėptų dalykų, kažkas kaž-
ką paspaudė ir pan. Aš į tai žiūriu 
paprasčiau. Bylą dėl butelio konjako 
yra daug paprasčiau pabaigti nei by-
lą dėl e.sveikatos, nes ten jau reikia 
sukti  galvą, ieškoti ryšių, kanalų - 
reikalingas analitinis darbas. Prara-
dome normalų tiriamąjį lygmenį. 

Bent jau STT lygmeniu aš nematau 
normalaus, kvalifikuoto tyrėjo. Ma-
tau telefoninių pokalbių įformintoją, 
kuris, beje, labai mandagus, gerai 
išauklėtas, neblogai žino visas bau-
džiamojo proceso normas, bet kuris 
nesugeba išeiti už tų standartinių rė-
mų. Lygiai tas pats su Operos ir ba-
leto teatru. Juk ten, oi, kaip reikia 
pasukti galvas. Todėl ir kabo tos by-
los daugybę metų, siuntinėjami tei-
sinės pagalbos prašymai, nesupran-
tant, dėl ko jie siuntinėjami. O kai 
ateina rezultatai, tada nesugeba jų 
apibendrinti ir susieti vienų su kitais. 
Kad tai padarytum, reikia suktis. 
Suktis su buteliu konjako yra papras-
čiau. Surask dabar teisėją, kuris, 
esant visuotinei kovai su korupcija,  
išdrįstų pasakyti, kad tai nėra kyšis. 
Kyšis! Už posėdžių salės durų visa 
tai pačiam teisėjui  atrodo juokingai. 
Bet tik parodyk mikrofoną ir viskas 
apsivers - tai jau taps valstybės pa-
matų griovimu. Tam tikra prasme, 
taip ir yra, bet ne ten sudėti akcen-
tai. Ir tai daro didelę žalą.

A.PAULAUSKAS: Už butelį ar 
kokią saldainių dėžę nubausti - pa-
prasta, aišku, paukščiukas padėtas, 
korupcijos faktas išaiškintas. Pasi-
žiūrėkime, kiek iškelta baudžiamų-
jų bylų merams. Visagino, Utenos, 
Radviliškio, praktiškai apie 10 rajo-
nų. Bet nė vienas nenuteistas. Nė 
viena byla neišnagrinėta iki galo.

Birštono atvejį visiems duoda-
vau kaip pavyzdį. Suėmė Birštono 
merę, o po metų ji buvo pripažinta 
geriausia mere Lietuvoj. Kadangi ją 
išteisino. Manau, jeigu nevengtų, o 
tuos atvejus stebėtų, analizuotų ir 
laiku pradėtų tyrimą, galbūt būtų 
rezultatai. Galbūt būtų didesnė pre-
vencija.

G.JAKAVONIS: E.sveikata 
įdiegta jau apie 12 metų ar dau-
giau. Nei pozicijoje buvę politi-
kai, nei opozicijoje niekaip to rei-
kalo nesutvarko. Juk turime įsta-
tymų leidžiamąją valdžią, turime 
vykdomąją valdžią, turime teis-
mus. Kodėl Seimo komisija turi 
vos ne įpareigoti prokuratūrą iš-
kelti baudžiamąją bylą. Keičian-
tis kadencijoms, ateina visiškai 
nauja įstatymų leidžiamoji val-
džia, tačiau situa cija nesikeičia.

E.BIČKAUSKAS: Seimo ko-
misijos nėra blogai. Turi būti vieši-
nimas ir pan. Bet Parlamento funk-
cija yra visai kita - reikalauti, kad 
visi, kam privalu, tinkamai atliktų 
savo darbą. Prokuratūra - savo, STT 
- savo, Valstybės kontrolė - savo. 
Todėl parlamentinis tyrimas, manau, 
gali būti tiktai išskirtiniu atveju. Ge-
rai pastebėta - pasikeitė kadencija, 
pasikeitė valdančioji dauguma, kuri 
visai kitaip mato - tai buvusieji yra 
vagys ir korupcionieriai, jų tai nėra, 
todėl jų komisijos nukreiptos šita 
linkme. Kad ir koks sąžiningas, pa-
dorus būtų ponas Vitalijus Gailius, 
jis negali visko apsukti priešingai, 
gali kažkiek pakoreguoti, bet ne dau-
giau. Jo veiksmai privalės atitikti 
parlamentinės daugumos valią. Ar 
puolė kas nors tirti Karbauskio ir tų 
chemijos dalykų, apie kuriuos čia 

skalambijama?  Ne. Ateis kitas Sei-
mas, visa tai ištirs. Tačiau jeigu yra 
kriminalas, turėtų apie tai mąstyti ir 
pats prokuroras, be jokios parlamen-
tinės komisijos. Juk pagal viešumo-
je pasirodžiusius signalus galima 
pradėti analizę ir tyrimą, o nelaukti, 
kol kas nors pastums. Manau, kie-
kvienas turi daryti tai, kas jam pri-
valu. Na, o dėl  merų ir STT, supran-
tu, kad tai yra prezidentės kūdikis, 
tačiau pažiūrėkime į tai objektyviai 
ir pasakykime tiesiai šviesiai į akis: 
tarp institucijų, kurios turi teisę at-
likti tyrimą ir pasiųsti bylą į teismą, 
didžiausias procentas išteisintų yra 
ne kokių nors kitų institucijų, o bū-
tent  STT. Reiškia, kažkas toje ins-
titucijoje yra negerai su pačiais ty-
rimais. Gal todėl, kad STT tyrėjai 
tapo telefoninių pokalbių, o ne pro-
blemų fiksuotojai ir analizuotojai.

G.JAKAVONIS: Kiekviena iš 
paminėtų tarnybų privalo gerai 
dirbti savo darbą, ir Seimas turi 
priversti taip dirbti. Tačiau su 
Seimo nariais nesiskaito nei pro-
kuratūra, nei STT, nei kitos tar-
nybos. Ką reikėtų daryti, kad 
Lietuvoje veiktų teisinė sistema?

K.BETINGIS: Pradėsiu nuo 
minties apie įvairias Seimo komisi-
jas. Pritariu, kad komisijos yra rei-
kalingos. Tačiau kokius klausimus 
jos sprendžia? Seimas tapo vos ne 
įvairių komisijų kūrimo institucija. 
Nors tas funkcijas turėtų vykdyti 
specialios institucijos - žinybos, mi-
nisterijos ir t.t. Kiekviena savo sri-
tyje privalo darbą organizuoti taip, 

kad nebūtų jokio neskaidrumo, kad 
nereikėtų aplinkui sukiotis STT, ne-
reikėtų kurti komisijų, prižiūrinčių, 
kad tie dirbtų savo darbą. Pirmiau-
sia reikia paskirti tokius vadovus, 
kurie dirbtų ir žinotų, kad yra atsa-
kingi už tą darbą. Dabar sukurta 
Seimo komisija, aišku, gerai, jos įga-
liojimai platūs, tačiau kokia situaci-
ja yra iš esmės? Tai jau yra labiau 
politiniai sprendimai. Kokios buvo 
teisėsaugos institucijų funkcijos? 
Jos, imkim kaip instituciją prokura-
tūrą, yra teisinių institucijų variklis. 
Priklauso nuo vadovo pozicijos. Jei-
gu generalinis prokuroras ir visa jo 
komanda yra teisiškai pakaustyti, 
jie šalyje turėtų suaktyvinti teisinių 
institucijų darbą. Jie turėtų rodyti 
iniciatyvą, atlikti tikrinimus, verti-
nimus, kelti baudžiamąsias bylas. O 
dabar? Jau dirbdamas advokato dar-
bą mačiau, kad tyrimo institucijos, 
policijos, FNTT ir kiti tyrėjai vado-
vauja prokurorams. Jie nustato ty-
rimo ribas, jie sprendžia, ką tirti, ko 
netirti, o prokuroro po to tik papra-
šo įvertinti. Žiūrint įstatymine pras-
me, šios institucijos nesijaučia vi-
siškai atsakingos už savo veiksmų 
rezultatą. Pastaruoju metu daug dis-
kutuojama apie STT: pareigūnas sa-
ko, kad padarė viską, kas nuo jo pri-
klauso, tačiau jo veiksmus įvertins 
prokuroras ir nuspręs, tad jam ne-
lieka jokios atsakomybės - ji perke-
liama prokurorui. Dar viena didelė 
bėda, kad STT ir kai kurie kiti pa-
reigūnai iš tyrimo institucijų neat-
skiria pareiginių nusižengimų, 
drausminių nusižengimų nuo bau-
džiamųjų. Bet kuris tarnybinis pa-
žeidimas pereina vos ne į baudžia-
mąjį vertinimą per baudžiamąją by-
lą. Tad pradėtas ikiteisminis tyri-
mas,  nekalbu apie įtarimą, jau su-
varžo žmogų, pridaro didžiulių pro-
blemų. Jeigu leidome, kad tyrimams 
vadovautų tyrėjai, ne prokurorai, tai 
kas belieka? Kurti komisijas, kurios 
darys kažkokį tiriamąjį darbą, nors 
realiai,  neturėdami įgaliojimų, nuo-
dugniai nepadarys. Manau, šitoje 
situacijoje labai svarbu, jog Gene-
ralinė prokuratūra būtų tas vairas, 
ta vairalazdė valstybėje, kuri inici-
juotų ir koreguotų teisinių institu-
cijų darbą. Teismas sukurs teisinę 
praktiką, bet tempą, iniciatyvą tu-
rėtų rodyti prokuratūra. Aišku, rei-
kėtų susikurti prioritetus - ką rei-
kėtų pirmiausia tirti: nusikaltimus 
prieš asmenį, korupcinius nusikal-
timus, įvairius piktnaudžiavimus ir 
t.t. Turėtų keistis prokuratūros 
įvaizdis, nes prokuratūroje yra ak-
tyvių, dirbančių, patyrusių darbuo-
tojų, prokurorų, kurie tikrąja to žo-
džio prasme yra prokurorai ir jie 
gali šitą darbą dirbti, jeigu jiems bus 
suteiktos visos galimybės. Šiandien 
kaip advokatas dalyvavau baudžia-
mosios bylos nagrinėjime. Byla ti-
riama 7 metus ir dar nematyti pa-
baigos. Galbūt jau senaties termi-
nas artėja, gal jau reikėtų nutrauk-
ti... Tada iškyla kompetencijos klau-
simas. Yra tokių procesų, sakykime, 

nužudymas, kur aišku ką reikia da-
ryti, kokius įrodymus surinkti, ta-
čiau kai yra finansiniai nusikaltimai, 
įvairios piramidės, schemos, šituos 
dalykus reikia gerai išmanyti, su-
prasti, ką ir kaip daryti. Todėl svar-
bu, kad būtų skirtas dėmesys mo-
kymams. O apie Seimo ir prokura-
tūros ar kitų teisinių institucijų ne-
susikalbėjimą, manyčiau, galbūt 
nėra pakankamai bendro darbo, su-
pratimo, kad vieni ir kiti dirba mūsų 
žmonių labui. Manau, kad kas šaly-
je bevyktų, teisinė sistema privalo 
išlikti stabili - tobulėti, modernėti 
pagal visą Europos, pasaulinę teisi-
nę praktiką. Teisininkai turėtų da-
ryti tai, kas jiems priklauso: vykdy-
ti įstatymus, tirti nusikaltimus, pa-
dėti, atstovauti teisme, palaikyti 
valstybinį kaltinimą ir t.t., o politikai 
turėtų dirbti savo darbą.

G.JAKAVONIS: Prokurorai 
nežino, ką daryti. Ar dėl kom-
petencijos, ar baimės pajausti 
spaudimą iš kokios politinės jė-
gos, ar baimės kažko netekti, 
gal net darbo?

K.BETINGIS: Yra prokurorų, 
kurie puikiai išmano savo darbą, ta-
čiau yra ir visiškai priešingų - kurie 
nesupranta, ką daryti, kokius galus 
reikia surasti, ką įrodyti. Kitas da-
lykas, kai paliečiami įtakingi asme-
nys, turtingi žmonės, kurie turi ga-
limybę bendrauti, daryti tokiems 
procesams įtaką, o galimai net ir kai 
kuriems prokurorams. Tai labai pri-
klauso nuo prokuroro pozicijos, nuo 
to, kaip jis suvokia savo vietą teisi-
nėje sistemoje. Jeigu prokuroras 
nesijaus stabilus ir tikrasis įstatymų 
gynėjas, žmogaus gynėjas, tai jis 
dirbti nelabai ir gali. Geriau jis eitų 
kitur darbo pasiieškot. 

Kitas dalykas, ar atnaujinamas 
pareigūnų kontingentas. Pastaruoju 
metu teko girdėti, kad vienas kitas 
pareigūnas iš jaunesniojo personalo 
priimamas dirbti į sistemą. Buvo gal 
penkerių metų laikotarpis, kai jau-
nimas iš viso nebuvo priimamas. 
Nebuvo perduodama profesionalų, 
kurie išėjo, patirtis. Sakyčiau, rei-
kalingi penkeri metai, patvirtins ko-
legos, kurie dirbę tą darbą, kad pa-
reigūnas taptų geru specialistu. O 
ką gali padaryti atėjęs naujokas? Jis 
turi mokytis, perimti patirtį. Teisi-
nėje sistemoje turi dirbti profesio-
nalai. O jauni turi mokytis. Bet čia  
reikia mokytis ypač atsakingai, nes 
tai susiję su žmonių likimais - su-
laikymai, įtarimai, kratos. Nuo to 
priklauso ir visuomenės požiūris į 
teisinę sistemą, pagaliau, valstybę. 
Kiekvienam veiksmui - sulaikymui, 
kratai - turi būti pagrindas. Mano 
toks palinkėjimas, kai kalbama apie 
baltųjų apykaklių daromus nusikal-
timus, pažeidimus, tai vis dėlto rei-
kėtų gerai pagalvoti, atriboti tarny-
binį pažeidimą, drausminį pažeidi-
mą nuo baudžiamosios atsakomy-
bės ir nepulti procesinių prievartos 
priemonių taikyti, kol nėra surinkta 

pakankamai medžiagos, nes tai yra 
labai pažeidžiama sritis.

G.JAKAVONIS: Artėja Lie-
tuvos šimtmetis, gal turite kokį 
pasiūlymą, kaip Lietuvoje šiuos 
reikalus sutvarkyti?

E.BIČKAUSKAS: Nežinau, la-
bai pompastiškai nuskambės palin-
kėjimas. Ir turbūt tai iš rožinių sva-
jonių srities. Linkiu, kad kiekvienas 
valstybės pareigūnas, valstybės tar-
nautojas, taip pat ir prokuroras, ir 
STT darbuotojas, pirmiausia su-
prastų, kad  jis privalo atsakingai 
dirbti ir visuomenei, ir valstybei. Ar 
tai įmanoma? Nežinau. Pirmoje vie-
toje turėtų būti valstybė, o tik po to 
asmeninis interesas. Šiandien mes 
kalbėjome apie e.sveikatą, schemų 
kūrimą būnant valstybės pareigūnu, 
gal čia kaip tik tas atvejis, kai pats 
ministras, kaip matyti iš informaci-
jos, ar jo patarėjai savo asmeninį 
interesą pastatė aukščiau valstybės 
intereso. Norėčiau, ir turėtų būti 
atvirkščiai.

R.ANDRIKIS: Pasakysiu, kad 
bet kuris valstybės tarnautojas, pa-
reigūnas, bet koks valdžios atstovas 
turėtų nepamiršti, kad šiuo metu 
žmonės yra nusivylę savo valstybe. 
Tačiau aš vis dar tikiu, kad valstybė 
tobulės. Nors įvykiai tam tikrose sri-
tyse verčia sakyti, kad mes neiname 
į priekį. Bent šiais metais palinkė-
čiau, kad visiems žmonėms sektųsi, 
nes valstybę sudaro tik žmonės.

A.PAULAUSKAS: Girdėda-
mas abejones, ar Lietuva gyvuos 
dar 100 metų, noriu palinkėti, kad 
Lietuva, jos žmonės, Tauta gyvuotų 
dar 100 ir daugiau - tūkstančius - 
metų. Bet mes turime suprasti, kad 
politikai, valstybės tarnautojai, tei-
sėsaugininkai, teisėjai  yra tik žmo-
nės, atliekantys tam tikrą funkciją 
visuomenėje, už kurią gauna atlygi-
nimą. Dabar gi išeina, kad dažnai jie 
įsivaizduoja esantys šios žemės šei-

mininkai, ir į tuos žmones, kurie 
jiems moka atlyginimus, žiūri iš 
aukšto. Norėčiau, kad jie apsikeistų 
vietomis - svarbiausia galvose - gal-
būt kažkas ir atsitiktų.

K.BETINGIS: Šiais metais vi-
siems palinkėčiau nesusvetimėti, 
optimistiškai žiūrėti į priekį, daugiau 
bendrauti, siekti bendrų tikslų, pa-
sitikėti vieni kitais ir su gera nuo-
taika žygiuoti į priekį, nes gyveni-
mas rodo, kad negalima stovėti vie-
toje - tobulėja technologijos, keičia-
si pasaulis, keičiasi supratimas apie 
kai kuriuos procesus - kad ir žmonių 
išvykimas iš Lietuvos ar sugrįžimas. 
Tačiau jeigu nebus pasitikėjimo, su-
pratimo - toli nenueisime, nes mūsų 
jaunimas mato situaciją, mokosi iš 
mūsų ir jeigu nesuranda atsakymų, 
tada ieško savo kelių, kartais gatvė-
se, baruose ir pan. Geriau būtų, kad 
tuos atsakymus, patarimus jie su-
rastų darydami gerus darbus.

Parengė Rūta RaDVILIENĖ

G.JAKAVONIS: Ar būtinai 
reikėjo įsikišti - atlikti tyrimą  
Seimo Antikorupcijos komisijai, 
kad Generalinė prokuratūra ir 
STT užsiimtų tiesioginiu savo 
darbu - pradėtų baudžiamojo 
proceso veiksmus dėl kuriant 
e.sveikatos sistemą  valstybei 
padarytos žalos?

R.ANDRIKIS: Ko gero, sutik-
čiau, kad jeigu tam tikros instituci-
jos, visų pirma prokuratūra, ir  kitos 
specialiosios tarnybos turėtų pa-
kankamai drąsos arba bent žinotų 
aukščiausios valdžios pasiryžimą 
rauti korupciją su šaknimis, grei-
čiausiai jokiai komisijai nereikėtų 
tokių dalykų tirti. Medžiagos yra 
pakankamai, bet manau, kad šitos 
komisijos išvada yra kaip „kelrodė 
žvaigždė“ ateityje būsiantiems bau-
džiamojo persekiojimo tyrimams, 
parodanti, kad galima veikti. Paste-
biu, kad tokiai institucijai kartais 
pristinga drąsos. Man, pavyzdžiui, 
neaišku, kodėl ietys atgręžtos į 
e.sveikatą. Galima būtų įtarti, kad 
dėl tam tikrų sprendimų sveikatos 
sistemoje ir su ja susijusiose srity-
se. Bet lygiai taip pat galima kalbė-
ti apie sandėrius dėl telefoninės 
įrangos ryšio slopinimo sistemų 
įrengimo įkalinimo įstaigose. De-
šimtis milijonų eurų kainavusios 

sistemos neveikia ir, aišku, kad ne-
veiks. Ir visiems žinomas VEKS’as, 
kur niekas nepajudėjo iš mirties 
taško. Todėl drįsčiau teigti, kad Ge-
neralinė prokuratūra priimdama 
sprendimus taiko dvejopus standar-
tus. Paprastas pavyzdys. Jeigu ma-
žučio UAB’o vadovas pamestų bu-
halterinius dokumentus, jam grėstų 
baudžiamoji atsakomybė, tačiau kai 
vieno labai didelio teatro dokumen-
tų originalai yra net ne Lietuvoje, 
pasirodo, toks atsakomybės princi-
pas neveikia. Tai kaip vertinama 
daugiau kaip 40 milijonų eurų kai-
navusi e.sveikata, ir tai, kai torto, 
saldainių davimas  gydytojui yra pri-
pažintas kyšiu, mane, kaip teisinin-
ką, nokautavo. Tai mirties pamin-
klas teisingumo vykdymui.

G.JAKAVONIS: Tortas - ky-
šis - į kalėjimą, vištą pavogsi - į 
kalėjimą, o štai dėl 40 milijonų 
kažkaip ilgai trūko politinės va-
lios. Kas vyksta?

A.PAULAUSKAS: Žiūrėjau ži-
nias, kur vienas Seimo narys iš Vals-
tiečių frakcijos pompastiškai gyrėsi, 
kad dabar jau visi turės sėdėti kalė-
jime. Na, jeigu Seimo nario tiktai 
tokia misija, kuo daugiau žmonių  
uždaryti į kalėjimą, manau, jis pasi-
rinko ne tą veiklos sritį. Jam reikėtų 
eiti, pavyzdžiui, į kalėjimų priežiūrą, 
kur galėtų realizuoti savo sumany-
mus. Teismas, skirdamas bausmę, 
turi turėti visišką laisvę. Niekas ne-

gali jo suvaržyti, nurodydamas, už 
kokį nusikaltimą kokią bausmę skir-
ti. Vienu metu Seimas jau buvo nu-
stojęs užsiiminėti sankcijų dydžiais, 
bet dabar vėl prie to grįžta. Mano 
pastebėjimas - atėjo nauji žmonės ir 
pradeda nuo to, kas buvo galbūt 
prieš 30 metų. Na, o kalbant apie 
teisėsaugą arba konkrečiai kovą su 
korupcija, tai juk specialiai tam yra 
sukurtos institucijos: STT, policija,  
imuniteto tarnyba. Seimo Antiko-
rupcijos komisija turėtų daugiau už-
siimti šios srities įstatymų leidyba, 
tokia buvo pradinė idėja, galbūt kaž-
kokių spragų šalinimu, koordinacija 
tarp tam tikrų institucijų. Ieškoti 
konkrečių faktų, įvykių ar atskleisti 
kokį vieną ar kitą nusikaltimą - ne 
jų kompetencija. Baudžiamojo pro-
ceso kodekse yra labai aiškiai užfik-
suota, kad visos institucijos, kurios 
gali pradėti ikiteisminį tyrimą, turi 
vertinti informaciją tiek esančią vie-
šojoje erdvėje, tiek ir gautą iš kon-
krečių šaltinių - fizinių ar juridinių 
asmenų. Praėjusios kadencijos me-
tu buvo nuolat kalbama apie analiti-
nių gebėjimų arba pajėgumų stipri-
nimą STT tarnyboje. Tam skyrėme 
lėšų, reikalavome, kad tam darbui 
būtų sukurti etatai, todėl analizuoti 
informaciją yra būtent jų darbas. 
Kvailai atrodo, kai dabar kaltina, at-
rodo, ministrą Žilviną Padaigą, kuris  
ministru buvo gal kokiais 2004 me-
tais. Kiek pasikeitė ministrų, kiek 
kartų buvo kalbėta apie e.sveikatą. 
Kiekvienas naujas ministras vis pra-
dėdavo nuo kokios nors revizijos: ar 
tikrai ta sistema neveikia, kodėl ne-
veikia, kas kaltas? Prireikė 13 metų, 
kad Antikorupcijos komisija pagaliau 
tai nustatytų. Turiu rimtų abejonių, 
ar iš to tyrimo bus koks nors rezul-
tatas, prokuratūroje ar kitur. Sutinku 
su teiginiu, kad yra nemažai atvejų, 
kai, matyt, prokuratūra, STT, polici-
ja, tos įstaigos, kurios turi reaguoti, 
tiesiog laukia. Prisiminkim praeitos 
kadencijos vadinamąją  Artūro Skar-
džiaus komisiją, kuri tyrė įvykius 
energetikos srityje, perdavė proku-
ratūrai 12 ar daugiau atvejų, kurie, 
komisijos nuomone, buvo verti pro-
kuratūros dėmesio arba vertinimo. 
Nė į vieną nebuvo gautas atsaky-
mas. Žmonės, tada priėmę sprendi-
mus, šiandien yra valdžioj, turbūt 

pakankamai aukštoj pozicijoj, tačiau 
galimai neturi drąsos ar valios pra-
dėti tyrimą šitoje srityje. O įdomiau-
sia, kad kai tie žmonės pasitrauks iš 
pareigų, tada atsiras drąsos, prasi-
dės kalbos, komisijos, tyrimai. Tad 
jeigu norime būti teisinė valstybė, 
tai viešai pasklidus informacijai apie 
padarytą nusikaltimą ar kokio as-
mens pažeistą įstatymą, turėtume į 
tai reaguoti iškart, o ne po 10 ar 13 
metų. Nes po kurio laiko viskas ap-
auga gandais, pramanais. Baudžia-
mojo proceso kodekse pasakyta, kad 
nusikaltimas turi būt ištirtas per 
trumpiausią laiką. Juk vėliau teis-
muose dėl senaties arba dėl to, kad 
procesas buvo vilkinamas, kaltina-
mieji ar teisiamieji būna išteisinami 
arba bylos nutraukiamos. Manau, 
tokią praktiką reikia keisti.

G.JAKAVONIS: Gerbiamas 
Egidijau,  tarybiniais laikais dir-
bote prokuratūroje, ypatingai 
svarbių bylų tyrimų grupėje. Ar 
jums tada kas nors bandė pri-
mesti politinę valią, trukdė at-
likti darbą pagal savo nuožiūrą?

E.BIČKAUSKAS: Dešimt me-
tų dirbau ypatingai svarbių bylų tar-
dytoju, tačiau neatsimenu atvejo, 
kad kas nors būtų mane privertęs 
ką nors daryti prieš mano valią, su-
pratimą. Buvo atvejis, kai atsisakiau 
padaryti tai, ko iš manęs reikalavo. 
Bylą tiesiog perdavė kitam, pato-
giam, prokurorui. Beje, už tą nesu-
tikimą dvejus metus atpyliau Toli-
muosiuose Rytuose. 

O dėl to, kad Seimas kišasi į 
sankcijas, koreguoja Baudžiamąjį 
kodeksą (BK), manau, tai rodo ne-
pasitikėjimą tuo teisėjų korpusu, 

kurį suformavo mūsų prezidentė. 
Visa tai, kaip ir specialių komisijų 
ar konkrečių įvykių nusikaltimų ty-
rimas, yra ne parlamentinė veikla. 
Parlamentas turėtų nurodyti, kad 
tos institucijos, kurias mes sukūrė-
me, formavome - prokuratūra, STT 
ir kitos - nedirba, ir kodėl jos nedir-
ba. Tam, kad Seimas tirtų konkretų 
atvejį, tas atvejis turėtų būti išskir-
tinis. Jeigu kalbėsime apie minėtą 
e.sveikatą, atleiskite, tačiau tai nėra 
itin išskirtinis atvejis. Kaip išskir-
tinį galiu paminėti stūgsančius Vil-
niaus stadiono griaučius, į šias sta-
tybas sukišti šimtai milijonų, o jis 
nepastatytas. Kas tai yra? Nedrįs-
čiau iš karto sakyti, kad tai korup-
cija. Bet neūkiškumas valstybės 
mastu - garantuotai. O tada perei-
kime į prokuratūros lygmenį. BK 
yra straipsnis, kuris, tiesa, nepame-
nu, ar buvo kada nors iš viso panau-
dotas, dėl žalos, taip pat ir valstybei, 
padarymo dėl netinkamo savo par-

eigų atlikimo. Vieną kartą, kaip 
advokatas, bandžiau atkreipti pro-
kuratūros dėmesį į šitą straipsnį, 
tačiau mano bandymas buvo nesė-
kmingas. Jeigu kalbame apie 
e.sveikatą, turiu per mažai informa-
cijos, kad galėčiau pasakyti, jog ten 
tikrai yra korupcijos elementų. Gal-
būt ir yra. Matau - nevykusi, ne-
funkcionuoja. Kam tada reikalinga 
Valstybės kontrolė? Ogi kad tirtų 
faktus, kai neūkiškai, nemokšiškai 
panaudojami valstybės - visų mūsų 
- biudžeto pinigai. Kai kalbame apie 
STT, gerai užsiminta apie pinigus ir 
finansavimą būtent analitiniam dar-
bui. Paimkite visas STT bylas, pa-
matysite - devynios iš dešimties - 
telefoninių pokalbių realizavimas. Ir 
ne tų pokalbių, dėl kurių iškelta bau-
džiamoji byla, o tų, kurie atsirado 
po metų ar po dvejų, nuolatos pasi-

Rimas ANDRIKIS
Seimo narys, buvęs Advokatų tarybos pirmininkas

 � Tai kaip vertinama daugiau kaip 
40 milijonų eurų kainavusi e.sveikata, 
ir tai, kai torto, saldainių davimas  
gydytojui yra pripažintas kyšiu, mane, 
kaip teisininką, nokautavo. Tai mirties 
paminklas teisingumo vykdymui
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Gediminas JAKAVONIS
Žalgirietis

 � Kodėl Seimo komisija turi 
vos ne įpareigoti prokuratūrą 
iškelti baudžiamąją bylą
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Kodėl prokuratūrą reikia raginti, prašyti dirbti?

Artūras PAULAUSKAS
Buvęs Seimo pirmininkas, dabar teisininkas, advokatas

 � Politikai, valstybės tarnautojai, 
teisėsaugininkai, teisėjai  dažnai 
įsivaizduoja esantys šios žemės 
šeimininkai, ir į tuos žmones, kurie 
jiems moka atlyginimus, žiūri iš aukšto

Kęstutis BETINGIS
Buvęs prokuroras, dabar advokatas

 � Kokios buvo teisėsaugos 
institucijų funkcijos? Jos, imkim 
kaip instituciją prokuratūrą, yra 
teisinių institucijų variklis

Egidijus BIČKAUSKAS
Nepriklausomybės Atkūrimo Akto signataras, buvęs diplomatas, teisininkas

 � Jeigu yra kriminalas, turėtų apie 
tai mąstyti ir pats prokuroras, be 
jokios parlamentinės komisijos

Seimas ilgokai suko galvas, prašyti ar neprašyti Generalinės 
prokuratūros (šiuo metu vadovaujamos Evaldo Pašilio) 
pradėti ikiteisminį tyrimą dėl 40,6 mln. eurų kainavusios ir 
neveikiančios e.sistemos. STT šią savaitę tokį tyrimą pagaliau 
pradėjo. Ar tikrai reikia prašyti, raginti teisėsaugą apginti 
viešąjį interesą? Ar nepakanka sprendimui priimti ir viešai 
skelbiamos informacijos? Apie kokią neaiškiai išleistą sumą 
turi būti kalbama, kad teisėsauga pati inicijuotų tyrimus? 

Apie tai prie ŽALGIRIO NACIONALINIO PASIPRIEŠINIMO JUDĖJIMO 
apskritojo stalo diskutavo Seimo narys, buvęs Advokatų tarybos 
pirmininkas Rimas ANDRIKIS, Nepriklausomybės Atkūrimo Akto 
signataras, buvęs diplomatas, teisininkas Egidijus BIČKAUSKAS, 
buvęs Seimo pirmininkas, dabar teisininkas, advokatas Artūras 
PAULAUSKAS, buvęs prokuroras, dabar advokatas Kęstutis 
BETINGIS. Diskusiją vedė žalgirietis Gediminas JAKAVONIS.



Vyriausybės rūmuose buvo 
svarstoma dėl specialios premijos 
skyrimo. Susirinkusieji galvojo, 
kaip surasti būdą skirti šį 
apdovanojimą. Buvo sakoma, kad 
resursai riboti, jie skirti, jeigu mus 
ištinka nacionalinė nelaimė... O 
kažkas iš aplinkinių sako - o jeigu 
mus ištiko nacionalinė laimė, tuo 
fondu mes negalime pasinaudoti?

Kaip startavusi raketa, kaip me-
teoras mūsų Tautos gyvenime nu-
švito prof. Liudo Mažylio vardas. 
Visi tikrinome, ar tai ne išankstinis 
balandžio 1-osios pokštas, tačiau ant 
slenksčio su melagių diena stovėjęs 
istorinis įvykis leido pajusti, kiek 
tai yra reliatyvu, o kartu ir fatališka. 
Prof. L.Mažylis per dieną tapo Tau-
tos vienytoju ir kartu jos didvyriu. 
Tokios šlovės galima tik pavydėti, 
tačiau ar tai nutinka visiškai atsitik-
tinai? Tikrai ne. Anykščiuose, vie-
name sodybos koplytstulpyje, teko 
perskaityti tokią Džono Berio (John 
Berry) sentenciją: „Rojaus paukštis 
tupia ant delno, kuris nesugniau-
žia“. Istorikai mato tik akimis, ta-
čiau galima matyti protu ir širdimi, 
tai vadinama intuicija. Apie tai pa-
sakoja prof. Liudas MAŽYLIS:

„Tai kažkoks transcendentinis 
įvykis, kaip sakau, tai įvyko angelų 
valia, arba pats dokumentas pasirin-
ko mane - kada jam atsirasti ir kam 
tai skirta atrasti. Tai yra sunkiai pa-
aiškinama, gal tai ir intuicija, tiesiog 
tai įvyko... Mane nukreipė Vokieti-
jos valstybės archyvo darbuotojas, 
turintis simbolinę Angelo pavardę - 
Engel, todėl aš sakau, kad be ange-
lų globos čia neapsiėjo. Jis suprato, 
kas mane domina, ir parašė, kad Vo-
kietijoje archyvų ne vienas, todėl 
patarė kreiptis į Užsienio reikalų 
ministerijos politinį archyvą.“

- Esate azartiškas kolekcio-
nierius, ką kolekcionavote vai-
kystėje?

- Vaikystėje su kaimynu kolek-
cionavau medžių lapus, kas daugiau 
pririnks skirtingų medžių lapų. 
Juos džiovindavome tarp knygų, są-
siuvinių lapų. Priklijuodavome šalia 
jų juostelę popieriaus, kur užrašy-
davome tų medžių pavadinimus, ir 
tai buvo pirmoji mano kolekcija.

- Jaunystėje mokėtės muzi-
kos mokykloje, koks jūsų mėgs-
tamas muzikinis kūrinys? Ar pa-
laikote muzikinę formą groda-
mas pianinu? Ką jums davė mu-
zika ugdant detektyvo įgūdžius?

- Nuo penkerių metų mane mo-
kė groti pianinu, įklimpau baisiai, 
nes pats norėjau. Tačiau kai įsibė-
gėjo mano muzikavimas, pasirodo, 
reikėjo kasdien groti 2-3 valandas, 
o tai buvo ne mano kantrybei ir tas 
muzikavimas liko tik savo malonu-
mui. Muzikinę formą bandau palai-
kyti ir turėdamas laisvo laiko minu-
tėlę groju pianinu. Jeigu galima bū-
tų pasirinkti tris kūrinius, pirmas 
būtų B.Dvariono Valsas g-moll,  
antru pasirinkčiau džiazo standartą 
„Nukritę lapai“ ir trečias kūrinys - 
viena iš „The Beatles“ kompozici-

jų. Muzika visiems duoda labai 
daug, aišku, vaikui didelis vargas 
sėdėti prie to instrumento ne vie-
ną valandą, tačiau muzika atsklei-
džia visiškai kitas asmenybės lavi-
nimo erdves ir ji padeda ir tiesio-
giniam darbui, ir pomėgiams. Mu-
zika - tai unikali kalba, kuri pratur-
tina žmogaus asmenybę.

- Išbandėte nemažai profe-
sijų, kas jus pastūmėjo iš che-
mijos pereiti į politologiją?

- Tai Sąjūdis, kuris mane įtraukė 
kaip ir daugelį to meto kauniečių - 
tapau Kauno miesto tarybos depu-
tatu ir supratau, kad su chemija var-
giai ar pavyks šią veiklą suderinti. 
Mes labai rimtai suvokėme tuos iš-
šūkius, dar ir dabar susitinkame De-
putatų klube. Kūrėsi Vytauto Di-
džiojo universitetas ir buvau pa-
kviestas dėstyti politologijos apie 
vietinės valdžios savivaldą. Kadangi 
stažavausi Vokietijoje ir Švedijoje, 
man buvo patikėta ši užduotis. Vė-
liau daug metų tobulinausi politikos 
mokslų srityje, o chemija liko nuo-
šalyje. Kai kas siūlė atsigręžti ir nau-
jai atrasti chemijos istoriją, kad tai 
būtų patraukliai perteikiama, bet, 
manau, jau vėloka man to imtis...

- Žinau, kad esate ragavęs 
ir žurnalisto pyrago, kaip tai 
nutiko?

- Žurnalistika atsirado paskuti-
nėse mokyklos klasėse, nes man 
pasisekė ir turėjau unikalių kūrybiš-
kų mokytojų. Pradžioje mano mo-
kytojai buvo tėvai ir seneliai, o mo-
kykloje turėjau nuostabias chemijos 
ir literatūros mokytojas. Buvau ug-
domas neapsiriboti viena disciplina 
ar profesija. Sovietmečiu, pamenu, 
buvo profesinio orientavimo kabine-
tai, kur moksleiviai būdavo testuo-
jami. Po šių testų gavau atsakymą, 
kad tinkamiausia profesija - chemi-
kas, o toliau, sakė, žurnalistika su 
daugtaškiu... Ir tai, matyt, užsifiksa-
vo, nes kai atsiradau Sąjūdyje, tapau 
Kauno miesto tarybos deputatu, bu-
vo kuriamas „Kauno aido“ laikraštis, 
įsitraukiau į laikraščio kūrimą, ir taip 
atsirado ta žurnalistika. Tiesa, ji ne-
buvo labai smarkiai išplėtota, bet ji 
padeda rašant mokslinius straips-
nius. Dabar įsitraukiau į LRT „Šian-
dien prieš 100 metų“ projekto kūri-
mą, ten dirbsiu kartu su profesiona-
liais žurnalistais ir tie įgyti minima-
lūs žurnalistiniai įgūdžiai padeda.

- Papasakokite trumpai apie 
LRT „Šiandien prieš 100 metų“ 
projektą.

- Manau, kad toks projektas atsi-
rado labai laiku ir vietoje. Šioje laido-
je remiamės tokiais kritiniais Lietuvai 
įvykiais ir jie išpuola kartą per mėne-
sį: gruodžio 11 d., sausio mėn., vėliau 
vasario 16 d., Lietuvos pripažinimas - 
kovo 23 d. Tai čia toks pliūpsnis įvy-
kių. Laida mus grąžins į 100 metų 
senumo įvykius ir papasakos ne tik 
kuo jie istoriškai svarbūs, bet kuo jie 
apskritai buvo lemtingi Lietuvai. Kilo 
nauja valstybė, naujas politinis dari-
nys, vardu Lietuva. Atsiranda 20 žmo-
nių, būsimų signatarų, ir jie darosi 

svarbūs, jų svarstymas truko ne vie-
ną vakarą, ne vien Vasario 16-ąją. Ir 
mes, parodydami visą istorinių įvykių 
seką, kaip tos vietos atrodo šiandien, 
bandysime žiūrovus grąžinti į 100 
metų senumo įvykius.

- Kai pamatėte Nepriklau-
somybės Aktą, kokios pirmos 
mintys atėjo į galvą?

- Pirma mintis - o iš kur čia tai? 
Nes visi laukė mašinraščio egzem-
plioriaus lietuvių kalba. O čia, pasi-
rodo, dvikalbis dokumentas ir rašy-
tas ranka. Dvidešimt parašų po lie-
tuvišku ir dvidešimt po vokišku la-
pu - kažkokia netvarka, - pamaniau. 
Tai buvo tam tikras šokas. Pirmiau-
siai pamačiau juk ne originalą, o 
mik rofilmo negatyvą... Pirmiausiai 
parašiau namiškiams, kad radau Ak-
tą. Dukra rašo - čia kurį? Atsakiau - 
visus... Paskambinęs į Lietuvos am-
basadą paaiškinau, ką radau, tačiau 
mane net keturiskart perklausė, ką 
aš ten radau? Sakau - mikrofilmą 
radau... Sako, dabar eikit į skaityklą, 
jums išneš originalą. Atsakinga ar-
chyvo darbuotoja netgi supyko, kad 
kreipiausi į ambasadą, sako - reikė-
jo į mane pirmiausiai kreiptis.

- Kiek laiko truko Akto 
paieškos ir kokia buvo žmonių 
reakcija?

- Sakyti, kad tai viso gyvenimo 
paieškos, nebūtų korektiška. Pernai 
būnant lietingą vasarą Druskininkų 
miškuose, kur kiekvieną vasarą 
atostogaujame, viesulas buvo išvar-
tęs medžius, grybaujant ir laipiojant 
per tas išvartas, visokios mintys į 
galvą ir lindo... Druskininkų biblio-

tekoje aptikau informaciją apie Lie-
tuvos šimtmečio šventimą ir labai 
sutapo - aptikau knygas apie Vasario 
16-ąją. Programose nebuvo aišku, 
kaip mes švęsime, todėl nuspren-
džiau, gal reikia važiuot ieškoti me-
džiagos apie Lietuvos šimtmetį. Ma-
no nuomone, visų svarbiausia būtų 
Vasario 16-ąją priimti kaip vienybės 
simbolį. Reakcija po atrasto Nepri-
klausomybės Akto originalo man 
buvo netikėta. Vieningas džiaugsmo 
proveržis, kad atrastas Akto origi-
nalas lietuvių kalba, mano nuomone, 
yra labai stipri konsoliduojanti jėga, 
kuri galėtų išlaikyti mus vieningus. 
Tačiau buvo ir kitaip galvojančių 
žmonių, abejojančių šio dokumento 
atradimo aktualumu. Vyriausybės 
rūmuose buvo svarstoma dėl specia-
lios premijos skyrimo. Susirinkusie-
ji galvojo, kaip surasti būdą skirti šį 
apdovanojimą. Buvo sakoma, kad 
resursai riboti, jie skirti, jeigu mus 
ištinka nacionalinė nelaimė... O kaž-
kas iš aplinkinių sako - o jeigu mus 
ištiko nacionalinė laimė, ką, tuo fon-
du mes negalime pasinaudoti?

Vėliau susitikimuose su žmonė-
mis man iškilo mintis, kad Vasario 
16-osios idėja yra mumyse ir ji ne-
išnaikinama. Per 100 metų ji gyva ir 
tvirtai įsišaknijusi. Per sovietmetį 
įvyko tai, kad mes buvome nepagrįs-
tai paniekinami, nes šio dokumento 
originalo nebuvo. Priekaištai buvo 
skirti, nes atseit mes jį pradangino-
me. Tai buvo lyg praraja, lyg žaizda 
mūsų istoriniame kūne. Akto atsi-
radimas, nors tai tik elementarus 
popieriaus lakštas, kuriame nieko 
nėra naujo, ko mes nežinotume, pa-
rašyta, užpildė šitą spragą. Kai sie-

los žaizda užgydoma, tuomet belie-
ka tik džiaugtis. Tas Aktas, kurį tu-
rime paskelbtą 1928 m. spaudoje, 
kėlė kai kuriuos klausimus, todėl šis 
Aktas išsklaido visas abejones.

Beveik metai po atradimo Ber-
lyno archyve, atsirado iniciatyvių 
studentų, jaunų žmonių, kurie sako, 
kad unikalių Lietuvai dokumentų 
gali ieškoti kiekvienas, nebūtinai 
habilituoti istorikai. Keičiasi ir su-
pratimas, jeigu anksčiau tai buvo 
tabu, o istorikai neranda, tai dabar 
kiekvienas galim ieškoti...

- Kai kūrėsi Nepriklausoma 
Lietuva, kokia buvo vokiečių 
pozicija?

- Politologiškai žiūrint, vokiečių 
institucijos tą Lietuvos valstybės 
svarbą suprato skirtingai. Vokietijos 
užsienio reikalų ministerija kitaip 
matė galimybes, jie nežinojo, kaip po 
Pirmojo pasaulinio karo gali klostytis 
Europos šalių situacija. Aišku, jie ti-
kėjosi būti nugalėtojais arba sudary-
ti paliaubas. Jie buvo numatę, kad 
karo metu Lietuvoje laisvų rinkimų 
neįvyks ir jų niekas nepripažins, bet 
lietuviams į konferenciją jie leido su-
sirinkti ir į ją suvažiavo Lietuvos eli-
tas. Vokiečiai tai toleravo, sudarė są-
lygas, nes jie tikėjosi šiuo diplomati-
niu sprendimu, kad Lietuvos balsas 
bus svarbus taikos sutartyje po karo, 
ir tuo niekas neabejojo, tačiau kur 
link pakryps Lietuvos orientacija, vo-
kiečiai nenumatė. Todėl abi kariau-
jančios pusės - ir vokiečiai, ir rusai, 
leido Stokholme lietuviams susirink-
ti į konferenciją ir suteikti Lietuvos 
Tarybai įgaliojimus veikti Lietuvos 
vardu. Vėliau prasidėjo sudėtingas 
diplomatinis žaidimas, tai aiškiai ma-
tyti, kaip brendo 20 būsimų signata-
rų suvokimas pradėti žygį, vedantį į 
Nepriklausomybę. Man Freiburgo 
archyve teko rasti vokiečių kariškių 
nuomonę apie tuos laikus. Jie rašė, 
kad Jurgiui Šauliui niekada neišduoti 
leidimo vykti į Berlyną, nes grįžta 
per gudrus. Vokiečiai puikiai suprato, 
kad lietuviai įgijo puikią diplomatinę 
nuovoką ir kad jie kalbasi su būsima 
valstybe. Jie norėjo mus susaistyti de 
facto su Vokietija, bet istorijos raida 
buvo kitokia ir to neįvyko. Apie tai 
mes pasakosime ir „Šiandien prieš 
100 metų“ projekte.

- Kur šiuo metu esate ir kur 
keliaujate? Ar nevargina tem-
pai, dėmesys?

- Esu Karmėlavos oro uoste, 
skrendu į Stanstedo oro uostą, į Lon-
doną pas mūsų brolius ir seses už 
Lamanšo, ten, kur juos nubloškė li-
kimas. Vargina daugiausia neplanuo-
ti susitikimai ir interviu. Tu žinai, 
kad vis vien turėsi atsakyti, važiuoti, 
bėgti, verstis per galvą, ir tai labiau-
siai vargina. Tą nuovargį aš paban-
džiau įveikti dar didesniais iššūkiais, 
tai ir buvo jau minėtas LRT „Šian-
dien prieš 100 metų“ projektas. Čia 
teks imtis naujo vaidmens, daug me-
džiagos pačiam perprasti, aiškiai ki-
tiems ją perteikti, tačiau tų iššūkių, 
galiu pasakyti, pats ir ieškau.

Gerimantas StatINIS

 � Sakyti, kad 
tai viso 
gyvenimo 
paieškos, 
nebūtų 
korektiška

Nacionalinė laimė: prof. L.Mažylis 
atrado Vasario 16-osios Aktą!
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